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Zápis ze shromáždění sboru posuzovatelů holubů 

Školení posuzovatelů holubů, 28. - 29. 3. 2015, Pardubice – hotel TRIM 

 

Zahájení v 10:00 hod.  

 

Program jednání: 

1) Zahájení 

2) Volba mandátové a návrhové komise 

3) Zpráva o činnosti komise posuzovatelů př. Jiří Holáň 

4) Zpráva o činnosti ÚOK  př. Pavel Wieder 

5) Čestné členství sboru posuzovatelů holubů 

6) Program školení:   

Evropský způsob posuzování holubů – teoretická část – př. Smetana 

Vyhodnocení Evropského způsobu posuzovaní – př. Holaň, př. Smetana 

Barvy Moravského pštrosa – př. Brandejs 

Koburský skřivan – př. Gajda 

Český voláč sivý – př.Sčebel 

Praktická část – př. Jiří Holaň, Jiří Kristek, Josef Brandejs, Mgr. Alexandr Veselý, 

Karel Šulák, Martin Smetana, Drahomíra Hrubá 

7) Diskuse 

8) Usnesení a závěr školení 

 

Program školení byl většinou členů sboru schválen. 

 

Ad1) Školení posuzovatelů zahájil předseda sboru posuzovatelů př. Jiří Holaň přivítáním 

přítomných. Členové sboru uctili minutou ticha památku našeho kolegy Otakara Dvořáka, 

který opustil sbor posuzovatelů holubů.   

Ad2) Sbor posuzovatelů poté přistoupil k volbě návrhové a mandátové komise, návrh 

z komise posuzovatelů byl vždy doplněn návrhem z pléna a komise byly zvoleny 

v následujícím složení: 

návrhová komise  - ing. Krůta V., Dostál J., Brückner St., 

mandátová komise – ing. Gajda P., ing. Veltruský J., Hornoch V. 
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Ad3) Zprávu předsedy komise posuzovatelů přednesl Jiří Holaň, v úvodu představil nové 

členy posuzovatelského sboru Jiřího Popelka a Jiřího Faru, kteří úspěšně složili závěrečné 

zkoušky na CV v Lysé nad Labem 2014. V roce 2014 se komise posuzovatelů sešla 3x, z toho 

2x na společném jednání s ÚOK. ÚOK byly předloženy tabulky řazení holubích plemen na 

výstavách ČSCH, včetně řazení barev a kreseb. Komisi byly doručeny 2 návrhy na vylepšení 

posuzování evropským způsobem od př. Botka, bylo odpovězeno písemnou formou. Dále 

komise obdržela stížnost na špatné posouzení holubů, komise tuto záležitost projednala a 

stěžovateli byla zaslána písemná odpověď. Komise posuzovatelů připravila jednodenní 

školení pro adepty při výstavě v Bohdalově dne 3. 10. 2014. Z 12 pozvaných adeptů se 

školení účastnilo 6., školení provedli př. Smetana a př. Veselý. Velmi malá účast adeptů je i 

při posuzování celostátní výstavy v Lysé nad Labem.  Dále př. Holaň informoval o 

mezinárodním školení posuzovatelů v italském Trevisu, školení se účastnilo 69 posuzovatelů 

ze 17 zemí. Za náš sbor posuzovatelů se zúčastnili př. Wieder, Kristek a Holaň. Školení bylo 

rozděleno do dvou bloků, a to sjednocení posuzování holubů a školení italských plemen. 

Školení bylo organizačně velmi dobře připraveno. Na základě společného jednání všech 

odborností ČSCH byly dohodnuty nové finanční odměny za posuzování a finanční náhrady 

při cestování vlastním vozidlem na výstavy. Rovněž bude každý posuzovatel odvádět paušální 

příspěvek do vzdělávacího fondu ve výši 500 Kč bez ohledu na počet absolvovaných výstav. 

Dále se př. Holaň ve svém projevu věnoval krátkému zhodnocení posuzování na našich 

výstavách, i když shromáždění sboru doporučilo většinou svých hlasů již v roce 2013 přejít na 

evropský způsob posuzování, nerespektují někteří členové sboru toto rozhodnutí a stále 

vnášejí do holubářské veřejnosti nedůvěru, šíří zkreslené informace a tím podrývají autoritu 

celého sboru. Na závěr zmínil dobrou práci některých posuzovatelů na různých výstavách 

tuzemských i zahraničních a poděkoval posuzovatelům za kvalitní posuzovatelské výkony a 

za šíření dobrého jména našeho holubářství.  

 

Ad4) Zprávu předsedy ÚOK přednesl Pavel Wieder, ve své zprávě se věnoval především 

činnosti komise ÚOK, rozpočtu ÚOK a informoval o společných jednáních se zástupci 

největších odborností svazu tj. odbornosti drůbeže a králíků. Poté podal doplňující informace 

př. Kristek o uznávacím řízení plemenných chovů.  

 

Ad5) Před dalším programem školení bylo předáno čestné členství ve sboru posuzovatelů 

holubů za celoživotní práci v posuzovatelském sboru a pro české holubářství Dr. Sylvestru 

Chrastilovi a Stanislavu Hejralovi.  

 

Ad6)  Následovala teoretická část školení, teorii evropského způsobu posuzování zopakoval 

stejně jako loni př. Smetana a dále se př. Holaň věnoval vyhodnocování způsobu posuzování a 

poukazoval na nejčastější chyby při vyplňování posuzovacích lístků. Nejčastější chyby při 

slovním hodnocení budou také tématem tohoto školení. Př. Holaň prezentoval rozdíly 

v zařazení holubů do tříd při bodovém způsobu hodnocení v roce 2013 a při evropském 

způsobu v roce 2014 na CV v Lysé nad Labem.  Dále se věnoval nejčastějším chybám při 

vyplňování posuzovacích lístků – nedostatečné slovní vyjádření, špatná gramatika, nepřesné 

rozlišení barev a kreseb, nevyužívání pozic „postoj“, „držení těla“, „tvar volete“, přehlížení 

nepovolených úprav a neúplné vypisování jednotlivých pozic a používání zkratek plemen.  

 

Odborné přednášky a přestavení plemen a jejich posuzování: 

 - barvy Moravského pštrosa a jejich rozdíly včetně posuzování – př. Brandejs J. 

 - prezentace Koburského skřivana a jeho posuzování – př. ing. Gajda P. 

 - prezentace Českého voláče sivého a jeho posuzování  - př. Sčebel J. 



 

Po teoretické části byli posuzovatelé rozděleni do 4 skupin a absolvovali praktickou část 

školení s živými holuby. Školení provedli přední chovatelé a zástupci klubů z řad 

posuzovatelů holubů. Bohatá diskuze během školení je dokladem o zájmu přítomných 

posuzovatelů. 

 

Ad7) Diskuze: 

 

Po přednáškách proběhla diskuze k Evropskému způsobu posuzování a jeho hodnocení.  

Př. Bukovský – jaké je vyhodnocení po roce účinnosti – odpověděl př. Holáň a 

vyjádřil se kladně. 

Př. Dostál – proč klubu rejdičů a racků Libčice bylo zamítnuto posuzování starým 

způsobem a proč jsou trpěny jiné způsoby posuzování u jiných klubů  

- odpovídal př. Marušák – klub Kingů jedná se o tzv. americký způsob a jedná se jen o 

přehlídku s určením toho nejlepšího v danou dobu. Není to bodové vyjádření ani 

posuzování.  

- odpovídal Mgr. Veselý – klub strukturových plemen uvažují o možnosti pořádání 

těchto přehlídek přes americkou pobočku, stále jde ale jen o přehlídku. 

Př. Chrastil – doporučil dodržovat nastavená pravidla a nepovolovat výjimky 

Př. Bek – reagoval na hodnocení př. Chrastila  a chce zachovat oba způsoby. 

Př. Kučera – kritika na různé typy posuzování a přístup jednotlivých posuzovatelů 

k výkonu své práce a přehlížení nepovolených úprav holubů při výstavách 

Př. Slepička – reagoval a přikláněl se k názoru př. Beka, posuzování plemen a jejich 

obtížnost při zápisu zapisovatelem (vady a nedostatky, doporučení, přednosti) 

Odpovídal př. Holáň, Smetana, Chrastil – zapisování na výstavách, stanovení normy 

pro posuzovatele, hodnocení jednotlivých způsobů 

   Př. Gaja – vyjádřil se k problematice posuzování její kvality a anonymity při 

posuzování 

 Př. Kristek – podpora nového způsobu, kvalita posouzení a jeho způsob 

 Př. Veselý – propagace národních plemen za hranicemi ČR, jednota systému 

posouzení 

 Př. Bíroš – malé a nevhodné oc. lístky – odpov. př. Holáň bude nový dotisk  

 Př. Ráček – připomínka k hodnocení holubů a výše bodového hodnocení 

Př. Wieder , Holáň – vyhodnocení celé diskuze a celého systému evropského 

posuzování 

 

Neděle 29. 3. 2015 

 

Od 8,00 hod – proběhla druhá část praktického školení z minulého dne.  

 

Od 10,00 hod – druhá část diskuze ke směrnici na specializaci posuzovatelů a jejímu obsahu 

 Př. Petržílka – dotazoval se, kolik došlo připomínek k této směrnici (1) 

 Př. Chrastil – hodnocení je na všeobecné úrovni a podává návrh na odložení této 

směrnice 



- k tomuto bodu se ve stejném duchu vyjádřili: Př. Hornoch, Petržílka, Ráček, Hrubý, 

Sousedík, Bek, Kučera, Bukovský, Honsa, Slepička, Otruba, Bouček, Gaja.  

Následovalo hlasování o návrhu směrnice:  Pro:  11     Proti:  18  -  návrh směrnice nebyl 

přijat 

Plénum bylo vyzváno k vypracování připomínek do 31. 12. 2015 

 

Informace z ÚOK a komise posuzovatelů: 

 

Př. Wieder  - informoval o úpravách perokreseb ve stávajícím vzorníku u těchto plemen : Ben. 

holub, Mor.bagdeta, Mor. morák, Moravský bělohlávek, Moravský voláč sedlatý, Čes.voláč 

sivý , Český rejdič a Pražský středozobý rejdič.  

Př. Smetana – kroužky na plemena holubů velikosti 13 a 15 je možné používat z číselné řady 

pro drůbež 

Př. Smetana informoval o výsledcích přijímacích pohovorů na adepty posuzovatele. Za adepty 

byli přijati Miroslav Bláha a Jaroslav Holub.  

Počet aktivních členů sboru posuzovatelů je 77, adeptů 10.  

ÚOK nominovalo k případné účasti na EV v Metách listopad 2015 následující posuzovatele: 

Veselý, Wieder, Ráček, Holáň, Smetana, Veltruský 

 

 

Ad8)  

Usnesení z jednání shromáždění Sboru posuzovatelů holubů konané 

dne 28. – 29. března 2015 v Pardubicích.  

 

 

1). Schvaluje: 

a. Program schůze (jednání) 

b. Mandátovou komisi ve složení: Ing. Petr Gajda, Ing. Jiří Veltruský a Vlastimil Hornoch 

c. Návrhovou komisi ve složení: Ing. Václav Krůta, Stanislav Brückner a Jan Dostál 

 

2). Bere na vědomí: 

a). Zprávu předsedy ÚOK chovatelů holubů Pavla Wiedera 

b). Zprávu předsedy Komise sboru posuzovatelů Jiřího Holaně  

c). Zprávu Jiřího Kristka o uznávání plemenných chovů holubů na roky 2015 – 2016 

d). Udělení ocenění čestný člen posuzovatelského sboru – Stanislavu Hejralovi a Dr. 

Sylvestrovi Chrastilovi 

e). Přijetí nových adeptů na posuzovatele holubů – přátele Miroslava Bláhu a Jaroslava 

Holuba 

f). Připomínky a náměty k posuzování evropským způsobem 

g). Doplnění a opravy kreseb u vzorníků národních plemen holubů  

h). Informaci o možnosti používaní kroužků velikosti 13 a 15 u plemen holubů, které je mají 

předepsanou 

i). Informaci o delegaci posuzovatelů na Evropskou výstavu 2015 v Métách 

 

 

3). Doporučuje: 



a). Členům posuzovatelského sboru předložit připomínky a náměty k návrhu na specializaci 

posuzovatelů holubů do 31. 12. 2015 

 

4). Ukládá: 

a). Naplnit plán činnosti na rok 2015 

b). Všem posuzovatelům organizovaným v ČSCH posuzovat na výstavách organizovaných 

v rámci ČSCH, u všech plemen holubů bez výjimky evropským způsobem posuzování.   

 

5). Zamítá: 

a). Předložený návrh na specializaci posuzovatelů holubů. 

 

V době hlasování o usnesení přítomno 51 posuzovatelů.  

Hlasování o usnesení: pro 46, proti 2, zdržel se 3. 

Usnesení z konference posuzovatelů holubů bylo většinou přijato. 

 

Návrhová komise: Ing. Václav Krůta, Stanislav Brückner a Jan Dostál 

 

 

Zapsal: Jiří Sčebel, Martin Smetana 

 

 

 

 


